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براساس يك نظرسنجي اعلام شد
شانس خريد با شاسي بلندهاي چيني است   
حدود ۵۰درصد از شركت كنندگان در يك نظرسنجي، بودجه ۵۰ تا 
۱۰۰ميليون توماني براي خريد خودرو در نظر گرفته اند كه ۵۷درصد 
آنها علاقه مند به خريد خودروهاي شاس�ي بلند هس�تند، اين در 
حالي است كه خودروهاي موجود در اين رده قيمتي چيني هستند. 
يكي از اصلي ترين معيارهاي تصميم گيري خريد خودرو، ميزان بودجه 
خريدار است. نتايج يك نظرسنجي نشان مي دهد حدود ۵۰درصد از 
پرسش شوندگان بودجه اي بين ۵۰تا ۱۰۰ميليون براي خريد خودرو 
در نظر گرفته اند كه ۵۷درصد آنه��ا علاقه مند به خريد انواع مدل هاي 
شاسي بلند در بازار هستند، اين در حالي است كه بيش از ۷۵درصد از 
تنوع خودروهاي اين رده قيمتي را محصولات چيني تشكيل مي دهند و 
تمام خودروهاي SUV در اين رده قيمتي از برندهاي چيني موجود در 
بازار ايران هستند. افراد با بودجه زير ۵۰ميليون تومان نيز ۱۴درصد از 
كل پاسخ دهندگان را تشكيل مي دهند و نزديك به ۴۳درصد آنها تمايل 
به خريد خودروي سدان دارند. در ساير رده هاي قيمتي نيز ۱۷درصد 
با بودجه ۱۰۰ ت��ا ۱۲۵ ميليون تومان، ۹درصد با ت��وان خريد ۱۲۵ تا 
۱۵۰ميليون تومان و حدود ۱۱درصد نيز با بودجه ۱۵۰ميليون تومان 
به بالا به دنب��ال خودروي مورد علاقه خود هس��تند. حدود ۸۰درصد 
افرادي كه بودجه بالاي ۱۵۰ميليون تومان براي خريد خودرو دارند، 
تمايل به خريد انواع خودروهاي شاس��ي بلند داشته اند و در اين دسته 
قيمتي ۴۰درصد افراد علاقه مند به خريد برندهاي آلماني هس��تند و 
خودروهاي ساخت كشورهاي ژاپن، فرانسه، كره جنوبي، امريكادرصد 

فراواني تقريباً مشابهي را كسب كرده اند. 
........................................................................................................................

 ۳هزار تن سير ايراني در آستانه نابودي
 رئيس صنف سيركاران: 

ورود قاچاق سير چيني را متوقف كنيد

رئيس صنف سيركاران كش�ور گفت: در حالي كه ۳هزار تن سير 
ايراني در انبارها مانده اما سير چيني به وفور از استان هاي جنوبي 
به كش�ور قاچاق مي ش�ود كه س�لامتش هم مورد تأييد نيس�ت. 
عليرضا قادري در گفت وگو با ف��ارس، در مورد وضعيت واردات قاچاق 
سير چيني به كشور اظهار داشت: با آنكه امس��ال نسبت به سال هاي 
گذشته سير بيشتر در كشور توليد شده اما متأسفانه طي سه ماه اخير 
واردات قاچاق سيرچيني از شهرهاي چابهار، بوشهر و گناوه به داخل 
كشور صورت مي گيرد. وي با اشاره به اينكه واردات سير به كشور به طور 
رسمي ممنوع است، تصريح كرد: سال هاي گذشته عمده سير در استان 
همدان كشت مي شد اما پنج شش استان ديگر نيز اقدام به كشت سير 
كردند تا جايي كه الان ۳هزار تن س��ير در سردخانه هاي كرج و تهران 
انبار شده و اين نگراني وجود دارد كه به دليل عرضه فراوان سير قاچاق 
چيني، اين سيرها روي دستمان بماند. قادري گفت: قيمت تمام شده هر 
كيلوگرم سير ايراني ۱6هزار تومان است، در حالي  كه سيرهاي چيني با 
كيفيت پايين بين ۱۰ تا ۱۱هزار تومان در ميادين تره بار شهرستان ها 
عرضه مي شود. به گفته رئيس صنف س��يركاران بدتر از همه آن است 
كه مأموران تعزيرات حكومتي و اصناف با اين موضوع هيچ برخوردي 
نمي كنند، چراكه معتقدند س��ير در بازار كم است و بايد اجازه داد اين 
سيرها به فروش برس��د. وي اين را هم گفت كه ورود سيرهاي قاچاق 
چيني علاوه بر اينكه به توليد داخلي ضربه مي زند، از لحاظ س��لامت 
غذايي و بهداشتي نيز دچار مشكل است، چراكه اين سيرها با فاضلاب 

انساني آبياري شده و داراي باقيمانده سموم است. 
قادري خطاب به مسئولان وزارت جهاد كشاورزي و وزارت بازرگاني كه 
امر نظارت بر بازار را برعهده دارند، گفت:  اگر هرچه زودتر فكري به حال 
برخورد با اين موضوع نشود، تمام ۳هزار تن سير توليد داخل در انبارها 
از بين مي رود. اخبار رس��يده از بازار سبزي و صيفي حاكي از آن است 
كه بسياري از مغازه ها يا س��يري براي فروش و عرضه ندارند يا آنكه با 
قيمت هر كيلوگرم ۱۵هزار تومان آن را عرضه مي كنند كه بنا بر اذعان 
فروشندگان اين سير از نوع ايراني و باكيفيت است، در حالي  كه طبق 
ارائه مشخصات از طرف رئيس صنف سيركاران،  س��يرهاي ايراني به 
اندازه هاي درشت سالم و داراي ساقه هستند، در حالي  كه سير چيني در 
اندازه كوچك، خردشده و بدون ساقه است كه بيشتر سيرهاي موجود 

در بازار به نظر مي رسد از نوع چيني باشد.
........................................................................................................................

اتحاديه ها ديگر نرخ تعيين نمی كنند 
براس�اس بخش�نامه هيئت عالي نظ�ارت با س�ازمان هاي صنفي 
كش�ور، قيمت گذاري ب�راي گروه ه�اي كالايي و خدمات�ي به جز 
پنج گروه  كالاي�ي از اتحاديه ها به واحدهاي صنفي منتقل ش�د. 
علي فاضلي در گفت وگو با فارس درخصوص واگذاري قيمت گذاري به 
اصناف گفت: براساس مصوبه يكصد و چهاردهمين جلسه هيئت عالي 
نظارت بر سازمان هاي صنفي كشور، قيمت گذاري براي گروه هاي كالايي 

و خدماتي از اتحاديه ها به واحدهاي صنفي منتقل شده است. 
رئيس اتاق اصناف ايران افزود: در واحده��اي صنفي قيمت گروه هاي 
كالايي و خدماتي بر حسب عرضه و تقاضا تعيين مي شود و از اين پس 

نرخ مصوب را كميسيون ها و اتحاديه ها تعيين نمي كنند. 
وي در پاسخ به اين سؤال كه چرا به رغم لغو بخشنامه وزير صنعت در مورد 
قيمت گذاري كالاي توليدي كارخانه ها در واحدهاي صنفي مدتي است 
كه شاهد اجراي اين بخشنامه هستيم، گفت: اين بخشنامه با بخشنامه 
قيمت گذاري كالاهاي توليدي توس��ط واحدهاي صنفي عرضه كه لغو 
شد، متفاوت است. فاضلي گفت: بخش��نامه تعيين دستمزد و خدمات 
واحدهاي صنفي توس��ط واحدهاي صنف��ي را هيئت عال��ي نظارت بر 
سازمان هاي صنفي كشور به تصويب رس��انده و براين اساس واحدهاي 
صنفي زيرمجموعه اتحاديه ها به جز پنج اتحاديه مي توانند قيمت خدمات 
و كالاي ارائه شده به مشتريان را خود تعيين كنند. براساس اين گزارش، در 
حال حاضر واحدهاي صنفي زيرمجموعه اتحاديه هاي قنادي و شيريني، 
آرايشگران مردانه و زنانه، خشكشويي ها و... از شمول قيمت گذاري خارج 
شده اند و خود واحد صنفي تعيين كننده قيمت كالا و خدمات است.  در 
حالي بخش��نامه هيئت عالي نظارت در مورد نرخ گذاري كالا و خدمات 
واحدهاي صنفي بيش از سه ماه است ابلاغ شده كه از همان زمان هم در 

واحدهاي صنفي مختلف بي سر و صدا به اجرا در آمده بود. 
علي فاضلي رئيس اتاق اصناف ايران اوايل سال جاري اعلام كرد كه اين 
بخشنامه به تصويب شوراي اقتصاد نرسيده و هنوز اجرايي نشده است. 
اين گ��زارش مي افزايد: پيش از نيز محمدرض��ا نعمت زاده در آخرين 
روزهاي مس��ئوليت خود مصوبه اي ابلاغ كرد كه طبق آن مقرر شد، 
برچسب قيمت  از برخي كالاهاي غيرضروري حذف شود. ليست اقلام 
حذف برچس��ب قيمت از برخي كالاهاي غيرضروري در روزهاي اول 
وزارت محمد شريعتمداري به ۱۳ قلم رسيد، اما پس از مدتي اجراي 

آن به دليل انتقادات لغو شد.

وزير اسبق بازرگاني با انتقاد از اينكه همچنان متر 
سياسي، ابزار سنجه اقتصاد ايران است، گفت: 
تقريباً براي همگان مش�خص شده چالش هاي 
متعددي از جمله بيكاري، معيشت مردم و ركود 
اقتصادي، نظام بانكي، فس�اد، حاشيه نشيني، 
محيط زيس�ت و... در حوزه داخلي مشكل ساز 
شده است و در حوزه خارجي نيز محدوديت ها 
همچنان وجود دارد به نحوي كه بيش از ۶هزار 
واحد صنعت�ي نيمه تم�ام اكنون وج�ود دارد. 
به گزارش جوان، »اقتصاد بهتر مي ش��ود يا بدتر« 
سؤالي است كه ذهن بسياري از مردم ايران را كه 
ذي ضرر وضعيت كنوني اقتصاد هس��تند به خود 
مشغول كرده است، در بين مسئولان دولتي نيز دو 
قرائت از وضعيت اقتصاد ايران وجود دارد؛ عده اي 
وضعيت اقتصاد را مثبت و روبه بهبود، عده اي منفي 
و نيازمند اصلاحات شديد معرفي مي كنند و عموم 
كارشناس��ان اقتصادي دلس��وز توسعه مشكلات 
متعدد و متن��وع در اقتصاد ايران را نش��انه جدي 
نگرفت��ن بحران هاي اقتصادي از س��وي دولتي ها 
مي دانند و بر اين باورند كه بايد مجمع تش��خيص 
مصلحت اقتصاد در شرايط كنوني شكل بگيرد زيرا 
بحران در صندوق هاي بازنشستگي در تاريخ اقتصاد 

دنيا علامت چندان خوبي تلقي نمي شود. 
در بين اقتصاددان ها و اهالي اقتصادي كه اين روز ها 
بيش از هر زمان ديگري نگران اقتصاد هستند، وزير 

اس��بق بازرگاني، وضعيت كنوني اقتصاد ايران را 
نگران كننده دانست و گفت: همچنان متر سياسي، 

ابزار سنجه اقتصاد ايران است. 
يحيي آل اس��حاق در گفت وگو با مه��ر در خصوص 
آين��ده اقتصاد اي��ران با توج��ه به وضعي��ت كنوني 
سياس��تگذاري ها و اج��راي برنامه ها گف��ت: اوضاع 
اقتصاد در حوزه داخلي، اكنون كاملًا مشخص است 
و مش��كلات زيادي وجود دارد، به نحوي كه تقريباً 
براي همگان مش��خص ش��ده چالش هاي متعددي 
وجود دارد كه از جمله آن بيكاري، معيشت مردم و 
ركود اقتصادي است، ضمن اينكه نظام بانكي، فساد، 
حاشيه نشيني، محيط زيست و مسائلي از اين دست 
در حوزه داخلي مشكل ساز ش��ده است. وزير اسبق 
بازرگاني افزود: در ح��وزه خارجي نيز محدوديت ها 
همچنان وجود دارد و برنامه اي كه در رابطه با برجام 
طراحي ش��ده، نه تنها به صورت كامل محقق نشده 
بلكه تحقق آن حت��ي به صورت نس��بي نيز صورت 
نگرفته و مقدار زيادي از منابعي كه س��رمايه گذاري 
شده به نتيجه نهايي نرسيده است، به نحوي كه بيش 

از 6 هزار واحد صنعتي نيمه تمام اكنون وجود دارد. 
   نظام تدبير مشكل دارد 

وي تصريح كرد: در فرآيندهاي تصميم گيري و نظام 
تدبير، ايرادهايي وجود دارد كه فرصت اصلاح آنها، 
پيش نيامده و مجموعه آنها اقتضائاتي را به وجود 
آورده كه به رغم اينكه از نظر نيروي انساني و منابع 

طبيعي، وضعيت مناس��بي بر كشور حاكم است و 
اگرچه ذخاير ارزي، نفت و ذخاير گازي به صورت 
بالقوه خوب است، ولي خروجي مناسبي را از خود 

نشان نمي دهند. 
   بودجه 9۷ مشكل دارد 

به گفته آل اس��حاق، نمونه ديگ��ر از نگراني هايي 
كه اكنون وجود دارد، در بودجه نمايان ش��ده، به 
نحوي كه بودجه  تقديم ش��ده ب��ه مجلس، قريب 
به اتف��اق دس��ت اندركاران را نگ��ران وضعيت آن 
كرده اس��ت و در خص��وص برنامه ه��اي صنعتي، 
عمراني و معيشتي مردم، نگراني هاي جدي وجود 
دارد، البته اكنون اي��ران در حوزه هاي منطقه اي، 
امنيتي و سياس��ي وضعيت خوب��ي دارد ولي در 
حوزه اقتصادي، دورنماي كار به شكلي جهت داده 
شده كه برنامه ها و سياس��ت هايي نمي تواند ما را 
به سرمنزل مقصود برس��اند. وي اظهار داشت: در 
كوتاه مدت و ميان مدت، ظاهر قضيه اين است كه 
كار سختي در پيش اس��ت، به اين معنا كه اگر در 
كوتاه مدت به همين روال پي��ش برويم، وضعيت 
مساعد نخواهد بود و در بلندمدت نيز اگر تدبير لازم 
در كار نباشد، مشكل خواهيم داشت، اين در حالي 
اس��ت كه راهكارهايي كه در اين راستا وجود دارد 
بر مبناي اقتصاد كلان كشور است ولي به هرحال 

الزامات اوليه در اين راستا به چشم مي خورد. 
رئيس اسبق اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 

تهران خاطرنشان كرد: مس��ائل اقتصادي را نبايد از 
كانال مسائل سياسي، حزبي و گروهي حل كرد بلكه 
بايد همه دست اندركاران دست به دست هم دهند تا 
اين مسائل را حل كنند، به اين معنا كه صراحتاً دولت 
و مجلس در حوزه اقتص��اد و مجموعه ها و نهادهاي 
ديگري مثل اتاق هاي بازرگاني و رسانه ها بايد حول 
محور يك نقشه راه هماهنگ حركت كنند. وي ادامه 
داد: نكته ديگري كه ۳۰ سال است دائم تكرار مي شود، 
آن است كه متأس��فانه در نظام تصميم گيري ايران، 
مسائل سياسي اولويت اول را دارد، در صورتي كه همه 
مي دانيم مسئله اول كشور، اقتصاد است. وي با بيان 
اينكه بايد حسابرسي نسل ها را در دستور كار قرار داد، 
تأكيد كرد: اكنون حسابرسي در بخش هاي مختلف 
صورت مي گيرد اما هيچ گاه حسابرسي سياست هاي 
اتخاذش��ده وجود ندارد كه در ادوار مختلف اجرايي 
شده و نشان دهد كدام يك از تصميمات دولت، مثبت 

و كدام منفي بوده است. 
  نگراني در رابطه با افزايش فقرا 

نگراني اين كارشناس اقتصادي از وضعيت اقتصاد 
ايران در ش��رايطي بيان مي ش��ود كه كارشناسان 
اقتصادي معتقدند با عملياتي ش��دن بودجه سال 
۹۷ حتماً بر تعداد فقراي مطلق و نس��بي در كشور 
افزوده خواهد شد، اين در حالي است كه هم اكنون 
كارشناس��ان اقتصادي و برخي از آمارهاي رسمي 
تعداد فقراي مطلق را ۲۰ميليون ولي تعداد فقراي 
مطل��ق تحت پوش��ش نهادهاي حمايت��ي را تنها 
۷ميليون نفر عنوان مي كنند، با اين حال وزير كار از 
توزيع سبد غذايي بين نيازمندان خبر داد و مدعي 
شد به نيازمنداني كه تحت پوشش نهادهاي حمايتي 

هم نيستند نيز سبد كالايي توزيع مي شود. 
   به نيازمندانی كه تحت پوش�ش نيستند 

سبد كالا می دهيم
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي علي ربيعي گفت: 
طي يك ت��ا دو هفته آين��ده جزئيات ارائه س��بد 

حمايتي، اقلام و زمان مراجعه را اعلام مي كنيم. 
وي افزود: در اي��ن مرحله علاوه بر اف��رادي كه در 
سنوات گذشته اين س��بدهاي حمايتي را دريافت 
مي كردند، اف��راد نيازمند ديگري نيز ك��ه از قبل 
شناسايي شده اند، مشمول دريافت اين سبد خواهند 
بود. وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در بخش ديگري 
از اظهاراتش در پاسخ به اين سؤال كه »بسياري از 
افراد به رغم اينكه تحت پوشش نهادهاي حمايتي 
قرار ندارند اما نيازمند دريافت يارانه نقدي هستند، 
آيا در سياست جديد يارانه اي دولت تدبيري براي 
اين افراد اتخاذ شده است؟« گفت: قطعاً اين موضوع 
قابل سياستگذاري و اجرا خواهد بود. ربيعي افزود: 
ديدگاه من اين است هيچ نيازمندي نبايد از شمول 
دريافت يارانه نقدي خارج بماند. استراتژي ما اين 
است كه ميزان يارانه نقدي نيازمندان افزايش يابد، 
حتي اگر تحت پوشش نهادهاي حمايتي نباشند اما 

بايد محرز شود كه نيازمند هستند.

نگراني وزير اسبق بازرگانی از نظام تدبير اقتصاد

اقتصاد به زنگ هشدار خورد
وزير كار وجود نيازمندانی كه تحت پوشش هيچ نهاد حمايتی نيستند را تأييد كرد

 بحران صندوق های بازنشستگی 
علامت خوبی نيست    

با گراميداشت سالروز سخنراني تاريخي ايستادگي جانانه امام رضوان الله 
در مقابل قرارداد ننگين كاپيتولاس��يون لازم مي دان��م راجع به لزوم 
تصويب دو فوريت اصلاح تبصره ۱۲ قانون بودجه كل كش��ور در سال 

۹6 نكاتي را عرض  نمايم. 
قبل از پرداختن به اهميت و ضرورت تقديم اين طرح با دو فوريت، لازم 
مي دانم يكي از مهم ترين چالش  هاي پيش روي نظام كه در شرايط فعلي 
كه متأسفانه ركود ش��كننده اي نيز بر اقتصاد كشور حاكم است به آن 

اشاره كنم و آن بحران صندوق  هاي بازنشستگي است. 
در تبيي��ن مش��كلات صندوق  هاي بازنشس��تگي و با بي��ان مثالي در 
اين خصوص مي توان به بحران مالي يونان اش��اره ك��رد؛ بحراني كه از 
صندوق  هاي بازنشس��تگي اين كش��ور آغاز شد. كش��ور يونان با بيش 
از ۲ميليون و 6۰۰ نفر بازنشس��ته با مش��كلات عدي��ده اي در عرصه 
پرداخت  هاي بازنشستگي مواجه ش��د، اين در حالي بود كه گزارش ها 
نشان مي داد منبع اصلي درآمد ۴۹ درصد از خانواده  هاي يوناني همين 
پرداخت  هاي بازنشستگي بود چرا كه نرخ بيكاري ۲6درصدي و پرداخت 
بيمه بيكاري محدود عملاً پرداخت  هاي بازنشستگي را به يك جزء حيات 

تأمين اجتماعي جمعيت گسترده اي از يونانيان تبديل كرده بود.
يونان در سال ۲۰۱۲ مبلغي معادل ۱۷/۴درصد توليد ناخالص داخلي 
)GDP( را براي پرداخت  هاي بازنشستگي هزينه و اين كشور را براي 
پرداخت حقوق بازنشستگانش نيازمند استقراض از بانك ها و نهادهاي 
بين المللي كرد. نهاده��اي مزبور براي تضمين پرداخت وام هايش��ان 
خواستار اعمال اصلاحاتي در ساختار اقتصادي يونان شدند كه بخشي 
از اين اصلاحات به ساختار نظام بازنشستگي و تأمين اجتماعي يونان 
بازمي گشت؛ اصلاحاتي نظير افزايش سن بازنشستگي و كاهش حقوق 

بازنشستگي حتي در مواردي تعيين مستمري هاي سطح پايين.
نمايندگان عزيز عنايت فرمايند 

در س��ال ۱۳۹۵ دولت از محل بودجه عمومي مبلغي معادل ۵۴ هزار 
و ۳۰۰ ميليارد تومان به صندوق  هاي بازنشستگي كشوري، نيروهاي 
مسلح و فولاد كمك كرده اس��ت، اين رقم از كل بودجه فصل رفاه در 
سال ۱۳۹۴ بيشتر است. سير صعودي در افزايش سهم پرداخت  هاي 
بازنشس��تگي از محل بودجه عمومي دولت هر ساله با شدت بيشتري 

خود را نمايان مي سازد. 
چالش صندوق  هاي بازنشستگي به همين جا ختم نمي شود. اين روزها 
بزرگ ترين صندوق اجتماعي كش��ور يعني صندوق تأمين اجتماعي 
نيز با مشكل كسري بودجه مواجه شده است. سه صندوق مورد اشاره 
قبلي روي هم به بيش از ۲ميليون و ۱۰۰ هزار نفر حقوق بازنشستگي 
پرداخت مي كنن��د، در حالي كه صندوق تأمي��ن اجتماعي به تنهايي 
بيش از ۲ ميليون و ۷۹۰هزار مستمري بگير اصلي دارد كه با احتساب 

مستمري  بگيران بقيه اين رقم به بيش از ۵ميليون نفر مي رسد. 
در حال حاضر دولت پرداختي از محل بودجه عمومي به صندوق تأمين 
اجتماعي ندارد اما شواهد نشان مي دهد اين صندوق در وضعيت خوبي 
به سر نمي برد. در صورت ادامه روند موجود به زودي شاهد دچار شدن 
اين صندوق به سرنوشت سه صندوق پيش��ين خواهيم بود اما در اين 
صورت تبعات آن به تنهايي به واس��طه ارتباط ب��ا زندگي ۴۰ ميليون 
نفر تحت پوش��ش، زندگي بيش از ۵۰درصد مردم ايران را دستخوش 

مخاطره خواهد ساخت. 
هم اكنون در كشور علاوه بر صندوق  هاي بازنشستگي عمده نظير تأمين 
اجتماعي، نيروهاي مس��لح و صندوق بازنشستگي كشوري و صندوق 
بازنشستگي روستاييان و عشاير حدود ۲۰صندوق كوچك و سازماني 
نيز وجود دارد. اگر چه گزارش ها و مستندات شفافي از اين صندوق ها 
وجود ندارد اما گزارش  هاي كارشناسي غيررسمي حكايت از وضعيت 
نامطلوب اين صندوق ها دارد و انتظار م��ي رود در آينده اي نه چندان 
دور شاهد وقوع دومينوي ورشكستگي در اين صندوق ها نيز باشيم. بار 
شدن هزينه  هاي ناشي از كسري بودجه صندوق  هاي بازنشستگي به 
بودجه دولتي عملًا دولت را براي حل مشكل ركود خلع سلاح مي كند 
و ديگر دولت نمي تواند هزينه  هاي لازم را در پروژه  هاي زيربنايي، بهبود 
و توسعه كش��ور تأمين كند. توصيه  هاي كارشناسان براي چاره جويي 
در مورد صندوق  هاي بازنشس��تگي افاقه نكرده است و سياستگذاران 
و مديران اجرايي نيز هيچ اقدامي براي برون رفت از اين بحران صورت 
نداده اند، به طوري كه امروز بدهي  هاي دولت به صندوق  بازنشستگي 
تأمين اجتماعي به رقمي فراتر از كل بودجه امور رفاهي كشور رسيده 
است، با اين حال همچنان سازمان  هاي تصميم گير در خصوص پرداخت 

اين بدهي ها تعلل مي كنند. 
ورشكستگي صندوق بازنشستگي كشوري كه عهده دار پرداخت حقوق 
بازنشستگي دستگاه  هاي اجرايي كشور، جمعيت و كاركنان دارايي قوه 
قضائيه و ... مي باشد، متأسفانه هيچ برنامه اي براي خروج صندوق مزبور از 
اين بحران انديشيده نشد و نهايتاً اينكه دولت تنها در سال ۱۳۹۴ نزديك 
به ۳ هزار ميليارد تومان به اين صندوق تزريق كرد. حقوق بازنشسته  هاي 
صندوق بازنشستگي كشوري از سال ۱۳۸۸ در مقايسه با سال ۱۳۹۵، 
پنج برابر افزايش يافته است. با توجه به جايگاه ويژه مجلس به عنوان يك 
نهاد منبعث از اراده مردم در نظام جمهوري اسلامي ايران انتظار مي رود 
نمايندگان محترم توجه ويژه اي به اين موضوع داشته باشند و از تمامي 
ابزارهاي نظارتي و قانونگ��ذاري براي رفع آن اس��تفاده نمايند، وگرنه 
موضوع وضعيتي مشابه يونان به همراه تشديد ركود فعلي اجتناب ناپذير 

خواهد بود و به قول زنده ياد قيصر  امين پور چه زود دير مي شود. 
با تصويب احكامي از ن��وع تبصره ۱۲ قانون بودج��ه ۹6 و احياي تبصره ۳ 
ماده ۷۱ قانون مديريت كش��وري مصوب ۸6 كه حقوق  ه��اي مادام العمر 
مقامات مشهور گشت و... در س��ال ۱۳۹۰ مجلس شوراي اسلامي در يك 
اقدام شجاعانه و انقلابي و براس��اس آثار و تبعات سوء مترتب بر آن، تبصره 
مزبور را حذف كرد، بحران مالي كشور و به ويژه بحران پيش روي صندوق 
بازنشستگي حقيقتاً تشديد خواهد شد. اگر چنانچه به قيد دو فوريت تبصره 
۱۲ قانون بودجه اصلاح نش��ود، خس��ارت بزرگي كه جبران آن نيز متعذر 
خواهد بود، گريبان كشور و تمام صندوق  هاي بازنشستگي را خواهد گرفت.

 ورود كميسيون اصل ۹۰ مجلس
 به موضوع گراني خودرو   

نايب رئيس كميس�يون اصل 9۰ مجلس از ورود اين كميسيون به 
موضوع گراني خودرو خبر داد. 

محمدرضا اميرحس��ن خاني نماينده مردم طبس در مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: كميس��يون اصل ۹۰ رس��يدگي به موض��وع گراني 
خودروهاي داخلي و بحث ايمني خودروهاي توليد داخل را در دستور 
كار خود قرار داده و اين موضوع در كميته اقتصادي كميس��يون اصل 
۹۰ در حال بررسي است. وي افزود: موضوع ديگري كه در اين پرونده 
مطرح مي شود بحث ممنوعيت واردات خودروهاي خارجي است كه 
اين مسئله به افزايش قيمت خودروهاي داخلي و حتي خارجي كمك 

كرده است. 
نايب رئيس كميس��يون اصل ۹۰ مجلس اظهار داشت: در اين پرونده 
موضوع تصادفات و خس��ارات آنها و اينكه چه ميزان از اين تصادفات و 
تلفات ناشي از آن مربوط به خودروهاي داخلي است مورد بررسي قرار 
مي گيرد. اميرحسن خاني خاطرنشان كرد: ما در حالي در كشور شاهد 
افزايش قيمت خودروهاي داخلي هس��تيم كه ايمن��ي و كيفيت آنها 
تغييري نمي كند و كار بايد به گونه اي باشد تا ما شاهد افزايش كيفيت و 

ايمني خودروهاي داخلي متناسب با افزايش قيمت آنها باشيم.

انجمن اسلامي دانشجويان مستقل دانشكده 
فني دانش�گاه تهران در نامه اي ب�ه وزير نفت 
خواستار توضيح زنگنه درباره ارزان فروشي گاز 
به يك شركت نروژي در جمع دانشجويان شد. 

متن اين نامه بدين شرح است:
وزير محترم نفت، آقاي مهندس بيژن زنگنه

سلام عليكم
همانطور كه مستحضريد روز سوم آبان ماه شركت 
نفت قرارداد فروش گاز با شركتي به نامIFLNG را 
به امضا رسانده است. شركت طرف قرارداد شركت 
نفت، تحت مالكيت دو شركت پالايش گاز خارك 
كه تنها نزديك به سه سال س��ابقه دارد و شركتي 

نروژي به نام Hemla مي باشد. 
نخست اينگونه اعلام شد كه شركت نفت، گاز همراه 
ميادين دريايي و در حقيقت اتلافي )در آغاز گاز فلر 
ميدان فروزان( را طبق اين قرارداد به شركت طرف 
قرارداد خواهد فروخت تا ش��ركت فوق با استفاده 
از كش��تي داراي فناوري تبديل گاز طبيعي به گاز 
مايع، آن را مايع سازي و سپس صادر كند كه در اين 
صورت هر مبلغي كه از اين معامله به دولت مي رسيد 
باز هم به دليل اتلافي بودن گاز فروخته ش��ده، به 
صرفه محس��وب مي ش��د و همچنين آسيب هاي 
زيست محيطي س��وختن گاز در مش��عل ها نيز از 
بين مي رفت اما بعد مشخص ش��د كه اين قرارداد 
نه براي فروش گاز فلر بلكه گاز شيرين بسته شده 
آن هم به قيمتي اندك )تقريباً هشت سنت( و براي 
مدت طولاني ۲۰سال. مركز مطالعات انرژي انجمن 
اسلامي دانشجويان مستقل دانشكده فني دانشگاه 
تهران، با توجه به اهميت بالاي گاز طبيعي در حوزه 
انرژي و تأثير آن بر مسائل اقتصادي و امنيتي كشور 
نكاتي را در م��ورد قرارداد فروش گاز به ش��ركتي 

موسوم به IFLNG به سمع و نظرتان مي رساند:
مطابق بند »۱۳« سياس��ت هاي كل��ي اقتصاد 
مقاومتي، صادرات گاز يكي از اولويت هاي كشور 
در راستاي بسترس��ازي و ايجاد زيرساخت هاي 
لازم در مسير توسعه و پيشرفت مي باشد كه دولت 
نيز به دنبال اجرايي كردن آن است اما نكته حائز 
اهميت بررسي كارشناس��ي جوانب مختلف اين 
مسئله جهت دريافت بيش��ترين ارزش افزوده از 

اين منبع انرژي است. 
حال با فرض پذي��رش اينكه اولويت تخصيص گاز 

مازاد توليدي )ناش��ي از بهره ب��رداري از فازهاي 
پارس جنوبي و توس��عه ديگر ميادي��ن(، افزايش 
صادرات اين منبع انرژي است، به بررسي قرارداد 
گازي مذكور مي پردازيم. طب��ق اين قرارداد ايران 
هر متر مكعب گاز را با بهايي حدود ۸ سنت خواهد 
فروخت كه اين بها تقريباً كمتر از نصف بهاي گاز 
فروش��ي به تركيه اس��ت كه در طول ۲۰سال به 
معناي اعطاي يارانه حدود 6هزار ميليارد توماني به 
شركت طرف قرارداد است كه علاوه بر ضرر ناشي 
از كاهش 6۰درصدي قيمت، با توجه به منطقه اي 
بودن بازار گاز مس��لماً ارزان فروشي گاز به شركت 
IFLNG بر كاهش قيمت فروش گاز ايران به ساير 

كشورها نيز اثرگذار است. 
در كنار اي��ن ارزان فروش��ي نكت��ه جالب توجه 
اينكه طبق اين قرارداد با وجود اينكه ايران صرفاً 
فروشنده است اما هزينه حمل و نقل كشتي را تا 
مقصد صادرات نيز بر عهده مي گيرد. نكته ديگر 
اينكه طي اين قرارداد شركت نفت هيچ مالكيتي 
بر ال. ان. جي توليدي ن��دارد و هيچ زمينه اي هم 
براي انتقال فناوري ال. ان. جي پيش بيني نشده 
بنابراين اين قرارداد علاوه بر عدم توجيه اقتصادي 
هيچ منطق استراتژيكي نيز ندارد، بدين ترتيب با 
بررسي داده ها و ستانده ها اين قرارداد به هيچ وجه 
منافع كش��ورمان به عنوان صادركننده انرژي را 

تأمين نمي كند. 
وزير نفت، نيك مس��تحضريد كه صادرات گاز به 
دو صورت خط لوله و ال. ان. جي صورت مي گيرد 
و مقايس��ه اقتصادي ص��ادرات گاز ب��ه دو روش 
مذكور و تأثي��ر ژئوپلتيكي آن ش��اخص تعيين 
استراتژي در صادرات گاز است كه طبق محاسبات 
انجام ش��ده و با مقايس��ه هزينه هاي روش خط 
لوله و ال. ان. جي درمي  يابيم كه در مسافت هاي 
كوتاه تر به دليل كمتر بودن هزينه سرمايه اوليه 
مورد نياز ب��راي احداث خط لول��ه، انتقال گاز به 
اي��ن روش اقتصادي تر اس��ت و در مقابل روش 
ال. ان. جي در ابتدا هزينه سرمايه گذاري بالاتري 
نياز دارد اما با افزايش مسافت هزينه آن افزايش 
كمي دارد فلذا براي انتقال گاز به مس��افت هاي 
طولاني مناسب اس��ت كه با توجه به نكات گفته 
ش��ده اولويت اول و اقتصادي ترين بازار صادرات 
گاز براي اي��ران، بازار گاز منطق��ه )تركيه، هند، 
پاكستان، عربس��تان، كويت، عمان، امارات و...( 
به دليل نزديك��ي جغرافيايي و در نتيجه كاهش 

هزينه انتقال است. 
به علاوه اينك��ه در حال حاضر ب��ازار ال. ان. جي با 
مازاد عرضه مواجه شده و تكنولوژي ال. ان. جي نيز 
در انحصار ش��ركت هاي امريكايي است. در نتيجه 
تلاش براي ورود به ب��ازار ال. ان. جي و بي توجهي 

به گس��ترش روش خط لوله از لحاظ اقتصادي به 
هيچ  وجه در راستاي منافع كشور نيست. 

از آنجا ك��ه هزينه انتقال گاز بين دو نقطه بس��يار 
بالاست، كشورها همواره سعي مي كنند گاز طبيعي 
را در داخل توليد كنند يا در صورت عدم توان توليد 
داخلي، آن را از كشورهاي همجوار به وسيله خط 
لوله تأمين كنند. در نهايت اين روند موجب شده 
اس��ت كه برخلاف بازار جهاني ش��ده نف��ت، بازار 
فروش گاز، يك بازار انحص��اري منطقه اي به ويژه 
در سمت عرضه باشد و قدرت برتر در معاملات گاز 
بين كشورها در اعمال فشار سياسي و چانه زني بر 
سر افزايش قيمت در اختيار كشورهاي صادركننده 
گاز اس��ت. همچنين هرچه گزينه هاي دسترسي 
يك كشور طرف تقاضا به حامل انرژي بيشتر باشد، 
قدرت اين كشور براي چانه زني بر سر كاهش قيمت 
واردات بيشتر مي شود. در نتيجه جهاني شدن بازار 
گاز علاوه بر كاهش قيمت گاز، ابزار سياسي حاصل 
از انحصاري بودن انرژي را نيز از دارندگان منابع گاز 

از جمله ايران سلب مي كند. 
حال سؤال اساس��ي اينجاس��ت كه چرا سياست 
شركت نفت در صادرات مازاد گاز به جاي گسترش 
خطوط انتقال و ايجاد وابستگي سياسي - اقتصادي 
در كشورهاي منطقه، تلاش جهت انعقاد قراردادي 
در راس��تاي صادرات ال. ان. جي اس��ت كه جداي 
از مس��ائل اقتصادي، از لحاظ امنيتي و سياس��ي 
نيز منافع كش��ور را به خط��ر مي  اندازد؟حتي در 
صورت نياز اي��ران جهت ورود به ب��ازار ال. ان. جي 
انعقاد قرارداد با يك شركت توليدكننده ميعانات 
گازي بدون وجود س��ازوكار مناسب جهت انتقال 
تكنولوژي و همچنين ايفاي نقش صرفاً به عنوان 
تأمين كننده گاز چه زمينه اي براي پيشرفت در اين 
حوزه را در كشور فراهم مي كند؟ و اينكه در عوض 
ارزان فروش��ي گاز چه فايده اقتصادي و سياس��ي 

نصيب كشور خواهد شد؟
انجمن اسلامي دانشجويان مستقل دانشكده فني 
دانش��گاه تهران ضمن انتقاد به مفاد اين قرارداد 
از وزي��ر و كارشناس��ان وزارت نفت درخواس��ت 
دارد كه جهت بررس��ي و تحليل پيرامون قرارداد 
گازي IFLNG در فض��اي دانش��گاهي حضور 
پيدا كرده و نسبت به سؤالات جامعه دانشگاهي 

پاسخگو باشد.« 

انجمن اسلامي دانشجويان دانشگاه تهران خواستار شد

وزير نفت درباره ارزان فروشي گاز به نروژي ها توضيح دهد

عبدالعلی  تاجی

فاطمه  عرفانيان

   گزارش 2

هادی   غلامحسینی
   گزارش یک


